
E permis tot ce 
nu e interzis 
-în dezbatere, proiectul Legii teatrelor-

Toată lumea e reformistă în principiu, dar efectele neplăcute 
ale oricărei reforme sunt de evitat de fiecare, personal. Şi cea 
mai lesnicioasă cale este evitarea reformei. Acesta pare a fi 
motivul pentru care Legea teatrelor- a cărei principală intenţie 
nu ar fi atât introducerea noului, cât în lăturarea vechiului- este 
contestată, amânată, iar autorii ei sunt ridiculizati. La Masa 
rotundă iniţiată de revista "Scena" şi sponsorizată, ca de obicei, 
de DRUPO S.A. cei mai mulţi invitaţi au răspuns cu amabilitate, 
dar n-au venit. Am înregistrat opiniile celor care au lucrat la 
proiect (Nicolae Scarlat, directorul Centrului de Proiecte 
Culturale al Primăriei Capitalei- ARCUS, Aura Corbeanu, direc
tor executiv al UNITER). Ion Caramitru, preşedintele Uniunii 
Teatrale din România, în calitate de gazdă, cu experienţă în 
materie de legi, ş i-a exprimat temerile. Am consemnat şi 
întrebările actorului George lva şcu şi, desigur, pe cele ale 
membrilor redacţiei. Este departe de a fi suficient. Considerăm 
că discuţia rămane deschisă şi ţinem paginile revistei la dis
poziţia celor interesaţi. Dacă totul rămâne cum a fost, se legi
timează ceea ce e rău ş i dispare ceea ce e bun; dacă o lege, 
mult prea imprecisă pentru a funcţiona coerent, va fi adoptată 
în absenţa unor discuţii purtate de oamenii de specialitate, de 
vină va fi nu Puterea, ci ei. 

Magdalena Boiangiu: Când ne-am 
propus să dezbatem proiectul Legii 
teatrelor am dorit să vorbim nu 
despre problemele de salarizare, ci 
despre sistemul teatral pe care, 
vrând-nevrând, această lege îl pre
conizează . Vă sugerez să sărim peste 
discuţia despre necesitatea ei . La 
modul ideal, o lege a teatrelor, 
domeniu greu de reglementat, ar tre
bui să facă în aşa fel încât cei talentaţi 
să aibă de toate, bani şi glorie, iar cei 
netalentaţi să poată fi îndepărtaţi 
după şase luni de probă. În absenţa 
idealului, trebuie să ne mulţumim cu 
negocieri şi compromisuri. Problema 
e dacă, aşa cum sunt formulate în 
această lege, negocierile şi compro
misurile duc spre mai bine sau 
adâncesc disfuncţiile . Un prim aspect 
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pozitiv al legii îl găsesc în Articolul 4, 
unde se afirmă că statul garantează 
libertatea de expresie a artistului. E 
grozav. După aceea, în multe alte 
articole se vorbeşte despre instrucţi
unile Ministerului Culturii şi Cultelor, 
care vor norma diferitele aspecte ale 
acestei libertăţi . La un moment dat se 
spune că autorităţile administraţiei 
publice centrale şi locale acordă spri
jin, în condiţiile legii, producătorilor 
de spectacole şi concerte astfel încât 
să fie stimulat accesul publicului la 
actele de cultură din acest domeniu. 
Despre ce acces al publicului este 
vorba? Despre faptul că va fi sub
venţionat costul biletelor sau că vor fi 
subvenţionate doar spectacolele pe 
înţelesul tuturor? Sigur, cine plăteşte 
comandă muzica - e o lege foarte 

veche-, dar în practică numai despre 
muzică nu se poate vorbi, cum s-a 
dovedit la Piatra Neamt: cine 
comandă muzica trebuie · să cu
noască notele, adică să aibă şi nişte 
principii după care să aprecieze ceea 
ce a comandat. Nu are nici un rost să 
fie subvenţionat teatrul comercial, el 
se întreţine singur. Statul ar trebui să 
subvenţioneze experimentul, noul. 
Este dificil, şi nu numai în România: 
peste tot li se reproşează autorităţilor 
că risipesc banii contribuabililor pen
tru cai verzi pe pereţi. Încă o pro
blemă: în lege se stipulează că ma
nagerii sunt numiţi după ce câştigă 
un concurs. De câţiva ani se desfă
şoară concursuri pentru postul de 
director-manager şi vedem că este o 
formă fără nici un fel de continut, 
când nu are un conţinut de-a dreptul 
prost. Concursul nu înseamnă nimic, 
se ştie de la început cine câştigă . 
Apoi se zice că "vor fi analizate" per
formanţele managerului. După ce 
criterii? Ce va conta aici? Succesul de 
public? Succesul de critică? Numărul 
de turnee? 

Galoanele 
şi contractele 

Nicolae Scarlat: O să încerc să 
răspund eu, pentru că am contribuit, 
alături de câţiva - nu foarte mulţi, ce-i 
drept - la compunerea acestui 
proiect de lege. De o lege era nevoie. 
Măcar pentru faptul că la ora actuală 
instituţiile producătoare de specta
cole funcţionează după nişte legi 
elaborate în urmă cu 25-30 de ani. 
Există un decret, semnat de Nicolae 
Ceauşescu, unde se spune câţi actori 
trebuie să aibă fiecare teatru ... Toate 
teatrele din România (vorbim numai 
de teatre, deşi legea urmează să se 
aplice tuturor instituţiilor de specta
cole) continuă să funcţioneze după 
acelaşi sistem. Trebuie să ne punem 
de acord şi cu noul Cod al Muncii. Pe 
de altă parte, în ultimii 12 ani reali
tatea a evoluat: alături de instituţiile 



publice subvenţionate au început să 
apară şi instituţii private, ale unor 
persoane particulare sau ale unor 
societăti, fundatii; acest fenomen 
poate f{ şi încurajat, şi sprijinit finan
ciar. Dar dacă o să li se ceară să 
funcţioneze în acelaşi cadru legisla
tiv, se vor duce de râpă. Se opun legii 
cei câţiva reprezentanţi ai unor sindi
cate, care, la rândullor, nu reprezintă 
masa tuturor creatorilor sau a lucră
torilor din domeniul respectiv; ei 
apără, în mod firesc, doar interesele 
celor angajaţi la ora actuală în insti
tuţiile publice de spectacole şi con
certe şi nu vor să vadă că au apărut o 
multime de oameni pentru care tre
buie creat un cadru firesc şi legal. În 
Bucureşti, actorii cei mai buni joacă 
în mai multe teatre şi când se poate, 
şi când nu, iar instituţiile nu-şi mai 
pot face un program. Legislaţia încă 
în vigoare spune că actorul angajat 
într-un teatru şi care vrea să joace în 
alt teatru trebuie să obţină aprobarea 
directorului său, dar directorul său, 
ca să nu-l piardă de tot, îi dă până la 
urmă acordul în orice condiţii. Iar 
teatrele încep să-şi piardă personali
tatea. De aceea ar fi util sistemul con
tractelor pe stagiune, pentru că aşa 
s-ar regla nişte lucruri şi, în loc să dis
cutăm despre galoanele obţinute pe 
parcursul unei cariere, am discuta 
despre utilitatea fiecărui actor la un 
moment dat, despre prestaţia lui 
efectivă . S-ar introduce un sistem de 
evaluare prin care un actor poate fi 
plătit între 1 O lei şi 1 000 de lei; o dată 
la şase luni se face o evaluare. Îmi veţi 
spune că apare subiectivitatea. Dare 
firesc, oriunde apare subiectivitatea. 
Magdalena Boiangiu: Nu numai. 
Apare şi destinul. Există foarte mulţi 
actori mari care nu joacă timp de o 
stagiune sau două. Ce faci, îi plăteşti cu 
1 O lei? Le desfaci contractul de muncă? 
Nicolae Scarlat: Dacă au contract pe 
o stagiune, la sfârşitul stagiunii, eu, 
ca director, nu le reînnoiesc contrac
tul. Problema nu se pune doar pentru 
actori; ca practicieni, avem mari difi
cultăţi cu corpul tehnic. A existat o 
specializare care nu mai poate fi 
mentinută: un tehnician în teatru tre
buie . să facă de toate, de la măturat 
scările la condus maşina, de la mon
tat decorul la schimbat siguranţele. 
Dar el trebuie motivat salarial. 

Concursuri 
de Împrejurări 

Magdalena Boiangiu: Apare din nou 
întrebarea cine îşi asumă răspun
derea pentru menţinerea unora şi 
eliminarea altora, fie ei artişti sau 
tehnicieni. 
Nicolae Scarlat: Până una-alta, con
ducătorul, directorul instituţiei. Care 
ajunge director printr-un concurs, 

mai mult sau mai puţin, de împre
jurări. (Râsete.) Noi am încercat să 

propunem un sistem mai rezonabil, 
aplicat şi în alte părţi : teatrele să fie 
conduse de către un consiliu alcătuit 
din oameni din afara teatrului, 
oameni de cultură, industriaşi, care 
iubesc teatrul. Tofan e un exemplu. 
Aceştia propun cuiva să fie director şi 
acela acceptă sau nu. Mi se spune de 
către specialişti că nu se poate, că în 
România principiul concursului nu 
poate fi încălcat. E în lege! Dar legea 
trebuie să fie un cadru, ea nu dă 
soluţii; legea nu poate şi nici nu tre
buie să intre în amănunte. La Piatra 
Neamţ nu a funcţionat comunicarea 
cu nivelul de decizie. 
Magdalena Boiangiu: Nu s-a produs 
un abuz la nivelul de decizie? 
Nicolae Scarlat: Din punct de vedre 
legal, se poate spune că nu. 
Magdalena Boiangiu: Eu am po
menit cazul de la Piatra Neamţ, dar 
am asistat la un şir de scandaluri -
"Nottara", Naţionalul din Cluj- şi ştim 
că altele mocnesc. E clar că sistemul 
nu functionează! Într-un loc a fost un 
deficit de comunicare, dincolo a fost 
paranoia - se pot da o mulţime de 
explicaţii - , dar sistemul nu funcţio
nează! 
Nicolae Scarlat: Da, şi de aceea am 
insistat să stabilim un cadru cât mai 
flexibil şi, fără a elimina subiectivi
tatea - pentru că nu se poate - , să 
punem la dispoziţia creatorului posi
bilitatea de a intra în contact cu cât 
mai multe "subiectivităţi" . 

George lvaşcu: Dumneavoastră pu
neţi bazele unui sistem liberal, în 
timp ce lipseşte o elementară pro
tecţie socială. Aţi spus că un actor 
poate fi plătit între 1 O lei şi 1 000 de 
lei. Să zicem că asta ar fi grila. La 
americani figuraţia nu poate fi plătită 
sub 50 de dolari, indiferent de apor
tul la spectacol. 
Nicolae Scarlat: De ce? Cine a stabilit 
aşa? 
George lvaşcu: Sindicatul! 
Nicolae Scarlat: Asta ar trebui să facă 
şi sindicatul de aici, dar ei nu înţeleg 
şi îmi spun că nu au nici măcar un 
avocat, pentru că nu au bani să-I 
plătească . Breasla aceasta trebuie 
adunată într-un fel, nu stiu dacă în 
sindicat, uniune de creaţie sau ce-o fi, 
ca să se poată impune anumite re
guli. Abia atunci o să putem discuta 
şi despre statutul artistului şi o să-I 
putem legifera. Sindicatul trebuie să 
impună nişte reguli ale jocului. 
George lvaşcu: Dacă sunt inclus într-un 
proiect, acesta trebuie să-mi asigure 
suma necesară supravieţuirii până la 
următorul proiect, astfel încât să nu 
fiu muritor de foame sau să ajung să 
cânt în piaţa publică. Un alt lucru 
care trebuie luat în calcul este men
talitatea publicului. La ora asta, 
teatrul se află într-un moment bene
fic, pentru că publicul a revenit. Pot 
să spun că la "Nottara", la Naţional, la 
Comedie sălile sunt arhipline. Mă uit 
la Naţional, mă uit la "Nottara" - se 
poate juca şi marţea, şi miercurea ... 
Publicul românesc vrea să vadă spec-
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tacole de calitate, cu actori şi cu regi
zori renumiţi, şi e obişnuit cu teatrele 
de repertoriu : "Nu merg astăzi, merg 
când am timp". Nu cred că dacă 
anunţăm acum că spectacolul cutare 
va avea zece reprezentaţii, în cele 
zece reprezentaţii va fi văzut de toţi 
cei care doresc să-I vadă . 

Cine plăteşte 
cazanul? 

Ion Caramitru: Prima mea observaţie 
este oarecum tautologică: legea unui 
domeniu trebuie să rezolve în primul 
rând problemele fundamentale ale 
acelui domeniu. În reforma teatrului 
acestea sunt: modificarea modului 
de subvenţionare a actului teatral, a 
modului de angajare a salariaţilor şi a 
modului de stimulare a producti
vităţii. Toate aceste trei lucruri nu 
apar în lege. Se păstrează acelaşi sis
tem de salarizare - grila cunoscută 
de noi, cea a sistemului bugetar -, 
contractele rămân la fel (unele pe 
termen determinat, altele- nedeter
minat), nu se schimbă nimic. Apar 
alte tipuri de instituţii , cele vechi nu 
sunt eliminate, dintre cele existente 
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unele îşi vor modifica numele, sau 
structura, sau modul de a exista, în 
funcţie de această nouă împărţire, şi 
atunci înseamnă că această chesti
une ar trebui să fie prinsă în nişte 
anexe foarte complicate. Dacă rămân 
cele care sunt şi noile instituţii vor fi 
acreditate prin lege, va fi nevoie ca şi 
ele să fie subvenţionate, mai mult 
sau mai puţin, deci vor fi necesare 
mai multe fonduri de la stat. 
Trebuie să-i dai bani din buget unui 
teatru nou sau să faci alt tip de buget 
pentru un teatru care se înscrie într-un 
alt sistem. S-ar putea ca bugetul unui 
viitor teatru-gazdă să fie mai mare 
decât bugetul de acum al unui teatru 
de repertoriu. ~i eu m-am angajat să 
fac un asemenea tip de lege şi pe 
urmă tot eu am anunţat că n-o mai 
fac. Pentru că toate calculele m-au 
dus în neant. Dacă este vorba de 
reformă, dacă vrem o lege a reformei 
si nu una de tranzitie, atunci reforma 
trebuie să formuleze regulile pieţei 
deschise în domeniul respectiv. Ar 
urma să nu mai existe contracte pe 
termen nedeterminat; toate trebuie 
să fie pe termen determinat. Dar asta 
presupune existenţa unor agenţii de 

impresariat, a unei pieţe de artă pu
ternice şi bogate, o piaţă de filme, de 
televiziune, dublaje la filme, permi
ţându-i celui care lucrează în dome
niu să aibă mai multe locuri de unde 
să poată să câştige. Câtă vreme noi 
nu avem nici o piaţă, câtă vreme 
preţul biletului de intrare la concert şi 
la teatru este aşa cum este, iar 
finanţarea de către minister, acolo 
unde e cazul, sau de către autoritătile 
locale, se ridică până la 97% şi,' în 
unele cazuri, până la 100% din chel
tuieli, teatrele neputând să aducă 
mai mult de 3% valoare în bani prin 
bilet, reforma va sparge canoanele şi 
va ucide ceea ce există . De aceea eu 
cred că reforma în cultură trebuie 
făcută după reformele economice şi 
când schimbările sociale şi juridice 
vor ajunge la un nivel acceptabil! 
Nicolae Scarlat: Această lege asta a 
vrut să creeze, un cadru, nu să dea 
soluţii. 
Ion Caramitru: Mai sunt şi alte legi 
care trebuie modificate; prin ordo
nanţe de urgenţă s-ar putea obţine 
soluţii pentru situaţiile speciale. Să 
luăm exemplul oraşului laşi. Publicul 
Teatrului Naţional din laşi este, în 
proporţie de 99,9%, alcătuit din 
cetăţeni ai oraşului laşi. El se adre
sează locuitorilor oraşului pe al cărui 
teritoriu există, dar primăria din laşi 
nu are nici o obligaţie faţă de Teatrul 
Naţional din laşi. Pentru căi se spune 
Naţional, el este subordonat Mi
nisterului Culturii . Dacă Teatrul 
Naţional din laşi are nevoie de 
reparaţii la cazanul de încălzire, aces
tea sunt achitate din bugetul 
Ministerului Culturii, deşi căldura 
care vine din noul cazan încălzeşte 
teatrul şi pe spectatorii ieşeni. După 
părerea mea, oraşul pe teritoriul 
căruia este teatrul ar trebui să preia 
cheltuielile de întreţinere, cele pen
tru reparaţii generale, tot ce aparţine 
clădirii şi, dacă ea se prăbuşeşte 
peste publicul din laşi, vina va fi a 
primăriei. 

A doua sursă de finantare ar trebui să 
vină de la judeţul pe raza căruia se 
află respectivul Teatru Naţional. Din 
aceste fonduri s-ar achita cheltuielile 
legate de mişcarea acestui teatru în 
judeţ, în turnee. Cea de a treia sursă 
de finantare, de la Ministerul Culturii, 
să fie pentru salarii şi să acopere 
proiectele de interes naţional şi inter
naţional : festivaluri etc. Dacă undeva 
crapă, tot mai rămân două surse, pe 
când aşa, dacă o să crape bugetul 
Ministerului Culturii, crapă şi cazanul 
de la laşi! 
Nicolae Scarlat: Am fost atacaţi noi, 
cei care ne-am ocupat de acest text 



de lege, reproşându-ni-se că este o 
lege liberală . Există şi un alt proiect, 
ne-liberal - l-am văzut-, care prevede 
un sistem de vizionări , o subor
donare absolută faţă de Ministerul 
Culturii. 
Magdalena Boiangiu: Aşteptarea 
propusă de Ion Caramitru poate 
duce la o degradare şi mai puternică 
a situaţiei existente: scandaluri ca 
acelea pomenite mai înainte şi tensi
uni, conflicte, un număr mic de pre
miere, absenţa perspectivei. Ceea ce 
discutăm acum este o lege de 
tranzitie; în viitor, ori nu va mai fi 
nevoie de nici o lege, ori se va face 
una mai bună . 

Nici o lege nu poate 
opri un nebun 
să acţioneze 

Aura Corbeanu: Legea ne oferă un 
instrument cu care putem acţiona. 
Pentru directorul de teatru, această 
lege, corelată cu legea salariilor, va fi 
un lucru foarte bun. Am trimis în 
toate teatrele copii după materiale, 
cu specificarea: ., Atenţie! Este o lege 
care priveşte instituţia condusă de 
dumneavoastră! " şi am sperat că în 
cadrul fiecărui teatru vor fi dezba
teri, discuţii. Acest lucru nu s-a 
întâmplat. 
Nicolae Scarlat: Ar fi o percepţie 
greşită a intenţiei legiuitorului ideea 
de a decide care dintre cele 60 de 
teatre, câte avem la ora actuală, îşi va 
schimba profilul sau denumirea. 
Intenţia este favorizarea iniţiativei, a 
înfiinţării unor forme noi. ARCUB, 
unde sunt director, este un centru de 
proiecte culturale; prin noua lege el 
poate fi asimilat cu ceva, dar, după 
legislaţia care era şi este încă în 
vigoare, ARCUB-ul nu putea fi nici 
înfiinţat, pentru că nu se încadra în 
nimic. 
Alice Georgescu: Bun, e o lege cu ca
racter prospectiv. Dar pentru 
teatrele deja existente ce face 
această lege? 
Nicolae Scarlat: Nu face nimic, aşa 
cum bine a spus consilierul nostru 
juridic! Administratorul teatrului 
respectiv, proprietarul , dacă vreţi , 

adică ordonatorul principal de cre
dite poate spune oricând: nu mai am 
bani şi închid instituţia! Cu legea asta 
sau fără legea asta! Nu despre asta 
este vorba! Conform legilor în 
vigoare, nu numai în România, ci ori
unde în lume, cel care a înfiinţat o 
instituţie poate să o şi desfiinţeze. 
Ceea ce s-a întâmplat la Operă este 
iar un exemplu, nu? A desfiinţat-o şi 
a reînfiinţat-o a doua zi! 
Magdalena Boiangiu: Există teatre 
cu firmă , cu trupe, cu manager, cu 
buget, care s-au autodesfiinţat prin 
lipsă de activitate. 

Nicolae Scarlat: Legea nu spune 
decât că va exista un sistem de eva
luare; acesta urmează a fi elaborat de 
autoritatea în domeniu a statului, 
adică Ministerul Culturii si Cultelor. 
Acesta trebuie să adauge la lege în ce 
condiţii are loc concursul de mana
ger, în ce condiţii se poate trece la o 
concesiune şi aşa mai departe: legea 
concesiunii există! Legea prevede că 
pot lua o concesiune fie persoanele 
fizice cu autoritate în domeniu, fie 
fundaţiile, asociaţiile etc. Dacă 
UNITER vrea să preia un teatru, prin 
această lege poate să o facă. Această 
trecere a unei instituţii de un tip la o 
instituţie de alt tip este, fără îndoială, 
la latitudinea ordonatorului de cre
dite. 
George lvaşcu: Dar, din momentul 
când această lege va funcţiona, 
primăria poate să decidă că în 
Bucureşti rămâne doar un singur 
teatru municipal, subvenţionat. cinci 
devin teatre de proiecte şi celelalte 
două devin teatre-gazdă . 
Nicolae Scarlat: Mă îndoiesc că acest 
lucru este posibil, chiar dacă un 
nebun ar dori. Pentru că există opinie 
publică ... (Râsete.) Nu vă supăraţi , 
când au ieşit actorii în stradă la un 

moment dat, cu nişte ani în urmă, s-a 
simţit lucrul ăsta! 
Magdalena Boiangiu: La ora aceasta 
pericolul nu vine de la Consiliul ge
neral, ci de la inactivitatea teatrelor. 
Alice Georgescu: Iar ordonatorul de 
credite nu face nimic! 
Nicolae Scarlat: Legea prevede 
măsuri de protecţie socială : cei care 
au contracte pe durată determinată, 
pe o stagiune, şi cărora instituţia nu 
le poate asigura locuinţă, urmează să 
primească o indemnizaţie. Pentru 
teatrele din provincie această pro
blemă este de o importanţă capitală! 

"Nu-ţi convine, 
iau pe altul" 

George lvaşcu: Eu sunt într-o situaţie 
privilegiată, sunt solicitat în această 
perioadă, deci întrebările nu se referă 
la panica mea personală, ci la pro
blemele acelor actori care nu au cum 
să a i bă box-office, pentru că sunt 
angajaţi acum în colective rău con
duse, unde nu le sunt puse în valoare 
calităţile . 
Dumitru Solomon: Cine ar trebui să 
se teamă de această liberalizare? Cei 
mai puţin solicitaţi. Tu eşti un actor 
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solicitat, alţii sunt mai puţin solicitaţi. 
Asta-i situaţia! 
Magdalena Boiangiu: Puteţi pune 
semn de egalitate între solicitat şi ta
lentat? 
George lvaşcu: Se poate spune că 
lipseşte, aşa cum spunea domnul 
Caramitru şi de impresariat, un box
oftice real! 
Magdalena Boiangiu: Regizorii au 
un box-oftice care funcţionează după 
nişte criterii neinteligibile pentru 
mine: cer şi primesc! 
Nicolae Scarlat: Dar funcţionează! 
Unii cer şi nu obţin, alţii mai lasă din 
preţ ... 
Magdalena Boiangiu: Şi dacă spec
tacolul iese prost, dau banii înapoi? 
Nicolae Scarlat: Sistemul încă exis
tent nu leagă remuneraţia de succes. 
Dar au început să se facă şi contracte 
în care regizorul ş i scenograful sunt 
remuneraţi potrivit încasărilor. Un 
spectacol de la Teatrul "Nottara ", 
contractat de Vlad Rădescu, atribuie 
realizatorilor un procent din încasări 

şi lumea e mulţumită, pentru că 
spectacolul se vinde. Un lucru îi 
sperie pe cei aproximativ 60 o/o dintre 
actorii valizi, care la ora asta sunt un 
fel de funcţionari la stat, adică sunt 
angajaţi undeva, au un salariu fix 
ş .a .m.d .: ei se tem că o parte din 
teatrele din teritoriu îşi vor pierde 
statutul. Deocamdată lucrurile merg, 
dar asta nu înseamnă că merg bine. 
Nimeni încă nu e pregătit să-şi ia 
soarta în propriile mâini şi să devină 
liber profesionist, deşi, la ora actuală, 
avantajele ar fi considerabile. Mişca
rea teatrală nu se rezumă la nişte 
teatre de repertoriu subvenţionate . 
Nici un buget nu va putea suporta, în 
actualele condiţii - când banii, după 
ce că sunt puţini, mai sunt şi prost 
administrati - , o armată de 30-40 de 
tehnicieni intr-un teatru, care cer ore 
suplimentare şi nu lucrează decât 
ceea ce e "de specialitatea lor": dacă 
vede că a căzut un decor, nu pune 
mâna să - I ridice, pentru că ... el "nu e 
de la decor!". În cadrul sondajului 

efectuat, servind drept pretext pen
tru amânarea legii, era normal ca 
aceia care mai aveau câţiva ani până 
la pensie să ceară să nu se schimbe 
nimic, dar să primească salarii mai 
mari, după cum normal era ca şi cei 
care erau de câţiva ani în meserie să 
spună în cor: da, domnule, vrem să se 
schimbe! 
Marinela Ţepuş: Şi au spus aşa? În 
primul sondaj făcut de mine, acum 
cinci ani la "Nottara", toti actorii tineri 
voiau salariul ăla mic, a'şa cum e, dar 
să fie sigur! 
George lvaşcu: Da, este o teamă 
existenţială, declanşată de libera
lizarea din cinematografie. Tristeţea 
că nu se mai face film îl încearcă pe 
actorul român şi el îşi pune proble
ma dacă nu se va întâmpla acelaşi 
lucru şi cu teatrele: ce ne facem dacă 
nu se va mai putea juca? Ce să fac, 
dublaje?! De acord, deşi nu am făcut 
până acum, dar unde? Ce m-a prote
jat pe mine până acum a fost tocmai 
teatrul. Pe mine, personal. Am aler-

Din Legea privind instituţiile publice 
de spectacole si concerte 

1 1 

(proiect) 
Art.4. - Statul protejează în mod egal activităţile din 
domeniul artelor spectacolulu i, garantându-le liber
tatea de expresie artistică. 
Art.S. - Autorităţile admi nistraţiei publice (entra le şi 
locale acordă sprijin, în condiţiile legii, producătorilor 
de spectacole şi concerte, astfel încât să fie stimulat 
accesul publicului la actele de cultură din acest dome
niu. 
Art.8. - ( ... ) (3) Instituţiile publice de spectacole şi con
certe au în administrare bunuri imobile si mobile, între 
care cel puţin o sală de spectacole ş i d'otările scenice 
aferente ş i dispun de mijloace financiare necesare pen
tru organizarea şi desfăşurarea activităţii sp,ecifice în 
condiţi i care să asigure continuitatea, regularitatea, ca
litatea şi accesibilitatea spectacolelor şi concertelor 
prezentate. 
Art. 16. - Metodologia de aplicare a criteriilor de sta
bilire a salariilor de bază între limite şi a normelor de 
evaluare a performanţelor profesionale individuale 
pentru funcţiile de specialitate artist i că şi tehn ică din 
instituţiile de spectacole şi concerte se stabi leşte prin 
norme metodologice elaborate de Ministerul Culturii ş i 
Cultelor şi aprobate de Guvernul României. 
Art. 17. - (1) în cazul personalului încadrat în funcţii de 

EŞ3 10 

specialitate artist ică sau tehnică contractele de muncă 
individuală se vor încheia: 
a) pe o du rată determinată de până la un an sau pentru 
o stagiune 
b) pe durată nedeterminată 
2) încadrarea personalului se face pe bază de concurs 
sau examen organizate în condiţiile legii. 
Art. 22. - (1) Conducerea, organizarea şi gestionarea 
activităţii instituţiilo r publice de spectacole şi concerte 
se exercită, în baza unui contract de management, de 
către un director sau director general, desemnat pe 
bază de concurs organizat în condiţiile legii. 
Art. 26. - Prin contractul de management autoritatea 
administraţiei publice semnatare este obligată a-şi 
asuma conditii minimale de finantare din alocatii de la 
bugetul de stat sau bugetele locale, după caz, a 'cheltu
ielilor instituţiilor în cauză, pe întreaga durată a con
tractului. 
Art.27.- Conţinutul cadru al contractului de manage
ment, criteriile de performanţă cuantificabile, precum şi 
modalităţile de evaluare a îndeplinirii acestora se sta
bilesc prin norme metodologice aprobate prin hotărîre 
a Guvernului, la propunerea Ministerului Culturii şi 
Cultelor. 



gat mai mult, ce-i drept, dar am avut 
un trai decent, fără să fac lucruri care 
îmi displăceau, dar aduceau bani. 
Când s-a produs dezastrul în cine
matografie, tot aşa s-a spus: "Dar o să 
câştigaţi mai mult!" Iar acum se 
spune: "Nu-ţi convine? Nu-ţi convine 
cât te plătesc? La revedere! Iau pe 
altul!" şi aşa şi e. La unele televiziuni 
şi pentru unele reclame, oamenii se 
duc pe nimic! Ştiu de la studenţii mei, 
cărora le spun: "Măi copii, măcar 
metroul să vi-I plătească!". Mi-aş dori 
să existe o lege care să-i pedepsească 
pe aceşti profitori. 
Dumitru Solomon: Da, dar atunci ar 
trebui să existe şi legi care să-I oblige 
pe angajator să-i plătească pe stu
dentii ăstia! 
George' lvaşcu: În televiziune şi în 
cinematografie condiţia actorului s-a 
degradat înfiorător ... şi mi-e teamă ca 
lucrurile să nu se agraveze. Din feri
cire, teatrul a redevenit o soluţie- nu 
numai pentru noi, dar şi pentru pu
blic. Multă lume îmi spune: "M-am 
săturat de tâmpeniile de la televi
zor!". Oamenii au fugit din timpul 
meciului cu Slovenia şi au venit să 
vadă Oscar; a fost o sală arhiplină. 
Dumitru Solomon: Şi la Braşov era 
sala arhiplină când la televizor era un 
meci destul de important. 
George lvaşcu: Exact. Şi mi-e frică să 
nu pierdem această creastă de val. 
Mi-e frică, pentru că sunt tânăr, şi, 
culmea!, mai am atâţia ani în faţă şi 
sper să mă ajute Dumnezeu să pot 
face meseria asta cât mai multă 
vreme. Am colegi pe care îi admiram 
de când eram puşti şi văd că sunt şi 
acum în vână, dar nu lucrează! 
Nicolae Scarlat: Legea vrea să sta
bilească un cadru fizic pentru această 
meserie: felul cum trebuie să funcţio
neze instituţia, începând de la 
lucrurile concrete, de la întreţinerea 
clădirii şi a instalaţiilor, până la 
folosirea stimulativă a creatorilor. 

Salariul şi 
responsabilitatea 

Aura Corbeanu: Uitaţi-vă cum arată 
teatrele pentru copii! Când te duci cu 
copilul tău de mână la Teatrul 
"Creangă" sau la Teatrul "Ţăndă
rică" ... totul e murdar, miroase a 
mucegai ... Eu, ca mamă, sunt dispe
rată şi nu înţeleg nimic din ce se 
întâmplă. Finanţatorul trebuie să-şi 
asume acest lucru. Să întreţină şi 
spaţiul! Aceste lucruri contează şi nu 
e vorba doar de confortul actorului la 
repetiţii, ci şi de atmosfera generală 
din teatru. Conform acestui proiect 
de lege, directorul va avea libertate 
de decizie în materie de salarii, dar şi 
de priorităţi. Acum, când vine sub
venţia - la rectificarea de buget, de 
pildă -, teatrul X primeşte bani şi-şi 

cumpără calorifere, chiar dacă nu-i 
trebuie! Or, dacă banii veneau mai 
din timp, putea să-şi pună aer 
condiţionat în sala de repetiţii. 
Nicolae Scarlat: Repet, cheia de 
boltă a acestui proiect de lege este 
principiul de salarizare. 
Magdalena Boiangiu: Eu cred altce
va: cheia de boltă a unui proiect de 
lege ar trebui să fie responsabilizarea 
conducătorului. 
Alice Georgescu: Uite, citesc aici : 
"Continutul-cadru al contractului de 
management, criteriile de perfor
manţă cuantificabile, precum şi 
modalităţile de evaluare a îndeplinirii 
acestora se stabilesc prin norme 
metodologice aprobate prin hotărîre 
de guvern, la propunerea Ministe
rului Culturii şi Cultelor". Prin urmare, 
traducând asta în limbaj comun, 
Ministerul Culturii ce face? 
Nicolae Scarlat: Elaborează un set de 
norme imposibil de prins în lege. 
Alice Georgescu: Şi nu vor intra în 
contradicţie cu legea? Sau nu se vor 
bate cap în cap normele pe care le 
elaborează Ministerul Culturii cu 
principiile ordonatorului de credite? 
Nicolae Scarlat: În general, cu 
excepţia Ministerului Culturii, pentru 

fiecare judeţ există alte legi. 
Ordonatorul nu este neapărat un 
specialist în materie şi pot apărea dis
funcţii. 
Aura Corbeanu: O politică valabilă 
pentru cultură ar trebui să aibă o 
strategie reflectată şi prin norme. 
Alice Georgescu: Dar asta e iarăşi 
pentru viitor! 
Magdalena Boiangiu: Legea e nece
sară, chiar şi aşa imperfectă cum e. 
Dar cred că ea ar trebui să aibă mai 
multe garanţii pentru a nu distruge 
ceea ce există. Trăim într-o ţară 

săracă şi s-ar putea ca în următorii 
5-1 O ani această ţară să nu mai poată 
să-şi întreţină teatrele de repertoriu . 
Trebuie făcut cumva ca din cele exis
tente- 40 sau 60- să poată fi salvate 
1 O, 20 sau 25. Cele care merită! Şi în 
această competiţie vor învinge acele 
trupe cu manageri care ştiu să le 
pună în valoare. 
Nicolae Scarlat: Unul dintre cei mai 
buni manageri iese la pensie acum, a 
fost directorul Teatrului Naţional din 
Craiova: Emil Boroghină . Sigur că 
sunt foarte puţini manageri. Cum s-a 
dovedit, nu e suficient să fii un foarte 
bun actor sau un foarte bun regizor 
pentru a putea conduce o trupă. 


